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Na počátku školního roku 1895 byla otevřena nová škola. 
V této budově učila celá řada významných osobností, mezi něž 
kupříkladu patřil básník Karel Vokáč či hudební skladatel 
Josef Bartovský. Od otevření školy uplyne letos 135 let.

Z obsahu
Slovo starosty – nouzový stav; Zápis z RO č. 26; č. 27; Obecní policie informuje; Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče; 

Reklama – prodej chovné drůbeže; Volby v MarktHohenfelsu; Hospůdka „Na Benátkách“ nabízí; 
Muzeum Středních Brd informuje; Oldřich Hamera; Z činnosti Místní knihovny a Brdské edice; Hodina Země 2020…
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Zápis z Rady obce č. 26/02/20 (26.02.2020)
J. Hahner, M. Straka

I. Projednáno
1.  Projednání zápisu z jednání ZO Strašice

RO projednala zápis z jednání ZO Strašice ze dne 20.2.2020 
a přijala opatření k realizaci schválených usnesení.
RO schvaluje opatření k realizaci usnesení ZO 
Strašice ze dne 20.2.2020.

2.	 	Zpráva	o	činnosti	společnosti 
LESOSPOL Zbiroh s.r.o.
RO projednala Zprávu o činnosti společnosti LESOSPOL 
Zbiroh s.r.o. v roce 2019 v obecním lese. Skutečné tržby 
činily 1,547 mil. Kč, z toho náklady byly ve výši 990 tis. Kč. 
Skutečný zisk za rok 2019 byl 557 tis. Kč, z toho příjem 
pro obec činil 473 tis. Kč. Vytěženo bylo 1233 m3 dřeva. 
Na rok 2020 je plánována těžba v objemu 1200 m3, zisk 
bude odvozen od situace v lese a na trhu s dřevem. Hlav-
ním cílem pro následující roky je udržet les zelený a funkč-
ní. RO dále projednala návrh dodatku k nájemní smlouvě.
RO bere na vědomí Zprávu o činnosti společnosti 
LESOSPOL Zbiroh s.r.o. v roce 2019 a Kalkulaci 
nákladů a tržeb na rok 2020. RO schvaluje Dodatek č. 
21 k Nájemní smlouvě ze dne 12.3.2002. 

3.	 	Smlouva	o	poskytnutí	účelové	dotace	
–	Plzeňský	kraj
RO projednala návrh smlouvy o poskytnutí účelové dotace 
na zajištění dopravní obslužnosti území Plzeňského kraje 
v roce 2020. výše finanční dotace bude činit 140.690,- Kč 
z rozpočtu obce.
RO schvaluje Smlouvu o poskytnutí účelové dotace 
z rozpočtu obce Strašice ve výši 140.690,- Kč 
na zajištění dopravní obslužnosti. 

4.	 	Smlouva	o	omezení	užívání	nemovitosti	
ve	správě	SÚSPK
RO projednala návrh smlouvy o omezení užívání nemovi-
tosti ve správě SÚSPK. Předmětem smlouvy je upřesnění 
podmínek výstavby veřejného osvětlení u komunikace č. 
II/117. Poplatek za omezení užívání nemovitosti bude či-
nit předběžně 23.510,- Kč bez DPH. Ze smlouvy vyplývají 
další práva a povinnosti.
RO schvaluje Smlouvu o omezení užívání 
nemovitosti ve správě SÚSPK č. 8600002890. 

5.	 	Smlouva	o	zřízení	věcného	břemene	
–	P.	Holzäpfl
RO projednala návrh na zřízení věcného břemene služeb-
nosti inženýrské sítě pro pozemek p.č. 2104/106, který byl 
v minulosti schválen k prodeji panu P. Holzäpflovi. Přes daný 
pozemek procházejí inženýrské sítě (vodovod, kanalizace).
RO schvaluje zřízení věcného břemene služebnosti 
inženýrské sítě na pozemku p.č. 2104/106, který byl 
schválen k prodeji panu Pavlu Holzäpflovi, bytem 
Strašice 456. 

6.	 	Rozbor	hospodaření	–	Zdeněk	Smejkal	
– INZULA
RO znovu projednala Rozbor hospodaření společnosti 
Zdeněk Smejkal – INZULA k 31.12.2019. Výnosy z byto-
vého hospodářství byly ve výši 14,313 mil. Kč (z nájmů 
13,905 mil. Kč). Výdaje byly ve výši 4,3 mil. Kč (z toho 
2,555 mil. Kč na opravy a údržbu). Finanční prostředky 
ve výši 11,687 mil. Kč byly převedeny do rozpočtu obce 
na uhrazení provedených investic (zateplení domu č.p. 
558-559, odvodnění, instalace plynových kotlů, atd.). 
Na základě úkolu z minulého jednání RO byl rozbor hos-
podaření projednán se správcem BF, který zodpověděl 
některé dotazy a sdělil plány na rok 2020.
RO schvaluje Rozbor hospodaření společnosti 
Zdeněk Smejkal – INZULA k 31.12.2019. 

7.	 	Žádost	o	prominutí	poplatku	za	svoz 
odpadu – P. Petr
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz komu-
nálního odpadu v roce 2020. Žadatel dlouhodobě pobývá 
v zahraničí.
RO schvaluje prominutí poplatku dle žádosti 
č.j. 162/20. 

8.	 	Žádost	o	dotaci	z	rozpočtu	obce 
–	AC	SPARTA	PRAHA	cycling	z.s.
RO projednala žádost o dotaci z rozpočtu obce Strašice 
na 14. ročník cyklomaratonu pro veřejnost „Tour de Brdy 
– Velká cena obce Strašice“ a Český pohár mužů. Akce se 
uskuteční tentokrát již 2.5.2020. Pořadatel požádal o do-
taci ve výši 25.000,- Kč na zajištění výsledkového servisu, 
startovních čísel pro účastníky, závodu od dětí po dospě-
lé, propagaci a zajištění trati, rozhodčí, sanity a zdravotní 
zabezpečení.
RO požaduje, aby bylo pro účastníky zajištěno parkoviště 
mimo komunikace v obci Strašice u rodinných domů.
RO schvaluje poskytnutí dotace ve výši 25.000,- Kč 
dle žádosti č.j. 233/20.
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9.	 	Žádost	o	dotaci	z	rozpočtu	obce	–	Storgé,	z.s.
RO projednala žádost o poskytnutí dotace na provoz Ví-
ceúčelového zařízení Borovno, kam obec Strašice může 
umístit odchycená zvířata v obci. V posledních letech pro-
běhla v zařízení investice ve výši 200.000,- tis. Kč na zvý-
šení kapacity útulku. V letošním roce by mělo dojít k odku-
pu další budovy v hodnotě 515.000,- tis. Kč.
RO schvaluje poskytnutí daru ve výši 7.000,- Kč 
Storgé, z.s., IČ: 22878068.

10.		Zápis	z	jednání	Komise	pro	rozvoj	obce
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce Stra-
šice ze dne 28.1.2020. Komise se na svém jednání zabýva-
la zpracovaným návrhem územního plánu a vypořádáním 
jednotlivých požadavků žadatelů o změnu. Komise ve vět-
šině případů souhlasila s tím, co uvedl zpracovatel. Komise 
dále doporučila vymezit plochu PX (veřejné prostranství 
– komunikace) na části pozemku p.č. 1847/214 a v celém 
pozemku p.č. 1847/171. Komise doporučuje vypracovat re-
gulační plán na všechny velké zastavitelné plochy.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
rozvoj obce Strašice ze dne 28.1.2020.

11.		Zápis	z	jednání	Komise	životního	prostředí
RO projednala zápis z jednání Komise životního prostředí 
ze dne 12.2.2020. Komise se zabývala žádostmi o káce-
ní dřevin a souhlasila s pokácením vrby na pozemku p.č. 
2001/1. V rámci rekonstrukce komunikace od křižovatky 
U Libuše do Dvora bude nutné vykácet 17 ks stromů u svo-
didla z důvodu zpevnění břehu. V lokalitě u vodárny došlo 
k vyčištění zanesených příkopů a probírce nevzhledné 
vegetace. Komise se seznámila se zaslaným dopisem 

Ing. Stupkovi. Komise doporučila RO, aby se zabývala 
parkováním na veřejné zeleni v sídlištích.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise životního 
prostředí ze dne 12.2.2020. 

12.		Zápis	z	jednání	Bytové	komise
RO projednala zápis z jednání Bytové komise ze dne 
5.2.2020. Bytová komise tentokrát nepřidělila žádný byt. 
Komise doporučila, aby bylo oznámení o přidělení bytu 
zasláno doporučeně nebo ověřeno doručení telefonicky. 
Objevují se informace, že oznámení žadatelé neobdrželi. 
Příští jednání komise proběhne 4.3.2020 v 16,30 hod.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Bytové komise ze 
dne 5.2.2020. 

13.		Souhlas	s	použitím	pozemku	–	Ing.	Dostál
RO projednala žádost o vyjádření souhlasu s použitím po-
zemku p.č. 1847/288 za účelem zřízení vodovodní přípoj-
ky pro pozemek p.č. 1847/215.
RO schvaluje žádost č.j. 211/20. 

14.		Účetní	závěrka	–	MŠ	Strašice
RO projednala účetní závěrku MŠ Strašice za rok 2019. 
RO v rámci účetní závěrky projednala žádost o převod 
zlepšeného hospodářského výsledku MŠ Strašice za rok 
2019 ve výši 4.198,12,- Kč do rezervního fondu.
RO schvaluje Účetní závěrku MŠ Strašice 
k 31.12.2019. RO schvaluje převod zlepšeného 
hospodářského výsledku MŠ Strašice za rok 2019 
do rezervního fondu dle žádosti č.j. 242/20. 
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Zápis z Rady obce č. 27/03/20 (11.03.2020)
J. Hahner, M. Straka

I. Doklady a informace na vědomí
1.  Informace: RO byla informována o tom, že dne 28.3. se 

Obec Strašice opět připojí ke kampani Hodina Země 2020, 
kdy dojde na hodinu k zhasnutí veřejného osvětlení a nasví-
cení budov v době od 20,30 hod. do 21,30 hod. Důvodem 
této kampaně je poukázat na ohrožení klimatickou krizí. 
V loňském roce se k akci připojilo 165 obcí.

II. Projednáno
1.	 	Smlouva	o	výpůjčce	hřbitova

Zpráva: RO projednala návrh smlouvy o výpůjčce hřbito-
va mezi Římskokatolickou farností Rokycany a Obcí Stra-
šice. Smlouva je uzavřena na dobu deseti let.
RO schvaluje Smlouvu o výpůjčce hřbitova mezi 
Římskokatolickou farností Rokycany a Obcí Strašice. 

2.	 	Žádost	o	pronájem	sálu	–	Z.	Stupková
RO projednala žádost o pronájem sálu ve dnech 27.3. 
– 29.3.2020 za účelem pořádání Dětské burzy Strašice. 
Samotná burza se uskuteční v sobotu 28.3.2020. V rám-
ci akce proběhne rovněž charitativní materiální sbírka, 
ochutnávka produktů z místní výdejny společných farmář-
ských nákupů, ukázka práce místní vizážistky, atd. Sál 
na tuto akci bude poskytnut bezplatně.
RO schvaluje bezplatný pronájem sálu dle žádosti 
č.j. 245/20. 

3.	 	Žádost	o	povolení	akce	–	E.	Hubl
RO projednala žádost o povolení akce Staročeské máje 
ve Strašicích dne 30.5.2020. V průběhu dne proběhne 
tradiční průvod a večer proběhne Májová zábava v Re-
stauraci Na Poště. Žadatel dále požádal o zapůjčení sálu 
ve společenském domě za účelem pořádání nácviků. Ža-
datel rovněž požádal o finanční příspěvek na zapůjčení 
krojů, tak jak tomu bylo v minulých letech.
RO schvaluje žádost č.j. 278/20.

4.	 	Žádost	o	úpravu	nájemného	–	M.	Buryňáková
RO projednala žádost o úpravu nájemného za prostory 
Restaurace Společenský dům. Aby mohli být poskytovány 
i nadále související služby, požádala žadatelka o snížení 
nájemného na cenu 2.000,- Kč.
RO neschvaluje žádost č.j. 300/20. 

5.	 	Žádost	o	vyhrazení	místa	pro	parkování	–	V.	
Rousková
RO projednala žádost o zřízení vyhrazeného parkovacího 
místa pro osobu ZTP u domu č.p. 443.
RO schvaluje zřízení vyhrazeného parkovacího místa 
u domu č.p. 443 dle žádosti č.j. 270/20. 

6.	 	Výroční	zpráva	o	projednaných	přestupcích
RO projednala Výroční zprávu o přestupcích projedna-
ných Komisí pro projednávání přestupků obce Strašice 
za rok 2019. K řešení komisi bylo předloženo celkem 39 
přestupků, z toho 23 bylo odloženo nebo zastaveno, cel-
kem bylo uděleno 8 pokut v celkové hodnotě 18.500,- Kč 
a tři napomenutí.
RO bere na vědomí Výroční zprávu o přestupcích 
projednaných Komisí pro projednávání přestupků 
obce Strašice za rok 2019. 

7.	 	Protokol	vyhodnocení	nabídek	–	Strašice	
–	fasáda	MŠ
RO projednala Protokol vyhodnocení předložených nabí-
dek na zakázku „Strašice – fasáda MŠ“, který vypracovala 
Komise pro veřejné zakázky dne 9.3.2020. Na tuto zakáz-
ku byly osloveny čtyři firmy, nabídku předložily tři oslovené 
firmy. Nejnižší nabídkovou cenu ve výši 5,69 mil. Kč bez 
DPH předložila společnost AFILADERA s.r.o.
RO schvaluje realizaci zakázky „Strašice – fasáda 
MŠ“ společností AFILADERA s.r.o. (IČ 24226327) dle 
předložené cenové nabídky. 

8.	 	Protokol	vyhodnocení	nabídek	–	Strašice	
–	Dům	obce	Strašice	č.p.	40	–	stavební	úpravy	
a	přístavba
RO projednala Protokol vyhodnocení předložených nabí-
dek na zakázku „Strašice – Dům obce Strašice č.p. 40 
– stavební úpravy a přístavba“, který vypracovala Komise 
pro veřejné zakázky dne 9.3.2020. Na tuto zakázku byly 
osloveny tři firmy, nabídku předložily dvě oslovené firmy. 
Nejnižší nabídkovou cenu ve výši 4,358 mil. Kč bez DPH 
předložila společnost VAKOS Rokycany spol. s r.o.
RO schvaluje realizaci zakázky „Strašice – Dům 
obce Strašice č.p. 40 – stavební úpravy a přístavba“ 
společností VAKOS Rokycany spol. s r.o. (IČ 
64357484) dle předložené cenové nabídky. 

9.	 	Zápis	z	jednání	Komise	pro	občanské	záležitosti
RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské zá-
ležitosti ze dne 25.2.2020. Komise se mimo jiné zabývala 
plánování setkání seniorů, které se uskuteční 16.4.2020 
od 16,30 hod.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
občanské záležitosti ze dne 25.2.2020. 

10.		Zápis	z	jednání	Bytové	komise
RO projednala zápis z jednání Bytové komise ze dne 
4.3.2020. Komise doporučila přidělit byt 2+1 v č.p. 441 
paní R. Oppové a byt 2+1 v č.p. 493 paní M. Jandové. Dále 
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komise doporučila převedení nájemního vztahu k bytu 
z pana Cipry na dceru A. Ciprovou. Příští jednání komise 
proběhne 1.4.2020 v 16,30 hodin.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Bytové komise 
ze dne 4.3.2020. RO schvaluje přidělení bytů dle 
doporučení Bytové komise ze dne 4.3.2020. RO 
schvaluje převedení nájemního vztahu k bytu dle 
žádosti pana Cipry na dceru A. Ciprovou. 

11.		Zápis	z	jednání	Komise	pro	partnerské	obce
RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské 
obce ze dne 9.3.2020. Komise projednávala plánované 
akce (1.5. návštěva občanů Hohenflesu v Muzea na de-
markační linii a ATOM muzea, možná návštěva občanů 
Strašic akce Amerikanisches Volksfest, atd.). Dále se 
komise zabývala oslavou 10 let výročí partnerství (nutno 
domluvit termín, neboť navrhovaný termín 10.10. 2020 ne-
vyhovuje partnerské obci).
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
partnerské obce ze dne 9.3.2020.

12.		Žádost	–	K.	Ploc
RO projednala žádost o převedení nájemního vztahu 
k bytu č. 2 v č.p. 452 ze současné nájemkyně na žadatele.
Správce BF převod nájmu nedoporučil z důvodu špatné 
platební morálky současné nájemkyně. RO byl však před-
ložen doklad o uhrazení všech nákladů souvisejících s pří-
padným vystěhováním a uhrazením dlužného nájmu.
RO schvaluje převedení nájmu dle žádosti č.j. 221/20. 

13.		Zpracování	projektové	dokumentace	
–	Ing.	Pavel	Košař
RO projednala cenovou nabídku na zpracování projekto-
vé dokumentace k zavedení ústředního vytápění do byto-
vých domů č.p. 458-463. Cena za zpracování kompletní 
projektové dokumentace činí 209 tis. Kč.
RO schvaluje cenovou nabídku na zpracování 
projektové dokumentace k zavedení ústředního 
vytápění do bytových domů č.p. 458-463 panem 
Ing. Pavlem Košařem TEPLO-PROJEKT (IČO: 
73405574) za cenu 209.378,40 Kč. 

14.		Žádost	–	příspěvek	na	publikaci
RO projednala dopis ohledně možnosti přispět na projekt 
„Kruh bezpečí“, který se zrodil ve spolupráci s Život dětem 
o.p.s. Samotný projekt je motivován skutečnými příběhy 
dětí, které se dostaly do nesnází. Ve vydávané publikaci 
děti najdou řešení nebezpečných situací, kontakty na kri-
zová centra a základy první pomoci. Každá publikace bude 
obsahovat doprovodné komiksové ztvárnění dané situace, 
křížovky, rébusy a hlavolamy. Projekt je zaměřen na téma: 
zábavní pyrotechnika, alkohol, drogy, kyberšikana, zásah 
elektrickým proudem a rodinné vztahy.
RO neschvaluje poskytnutí příspěvku na projekt 
„Kruh bezpečí“.

15.		Kalendář	Strašic	na	rok	2021
RO projednala realizaci kalendáře Strašic na rok 2021. 
Téma kalendáře bude oslava 10 let výročí partnerství 
s obcí Mark Hohenfels. Kalendář bude mít české i němec-
ké kalendárium. V prodeji bude od posvícení. V kalendá-
ři budou fotografie Strašic i Markt Hohenfels. Přípravné 
a grafické práce provede Brdská edice.
RO schvaluje realizaci strašického kalendáře na rok 
2021 s tématem výročí partnerství obcí Strašice 
a Markt Hohenfels pod záštitou Brdské edice. 

16.		Cenová	nabídka	–	odstraňovač	plevele
RO projednala cenovou nabídku na dodání benzinového 
odstraňovače plevele Limpar WB Turbo IV. Cena za poří-
zení tohoto zařízení činí 30.990,- Kč bez DPH. K odstra-
nění plevele dochází pomocí drátěných prvků na kotouči.
RO bere na vědomí cenovou nabídku společnosti 
Zahrada-Dílna-Stroje s.r.o.

17.	 	Souhlas	s	použitím	pozemku	–	Ing.	Dostál
RO projednala žádost o vyjádření souhlasu s použitím po-
zemku p.č. 1847/288 za účelem zřízení kanalizační přípoj-
ky pro pozemek p.č. 1847/215.
RO schvaluje realizaci kanalizační přípojky dle 
předloženého projektu č. 20/22. 

18.		Rozbor	hospodaření	obce	Strašice	k	31.12.2019
RO projednala rozbor hospodaření obce Strašice 
k 31.12.2019. Příjmy činily v tomto období 75,725 mil. 
Kč, výdaje činily 66,166 mil. Kč. Na splátky úvěrů bylo 
vynaloženo 3,864 mil. Kč. Výsledek hospodaření činil 
k 31.12.2019 zisk 9,21 mil. Kč.
RO schvaluje Rozbor hospodaření obce Strašice 
k 31.12.2019. RO bere na vědomí Účetní závěrku obce 
Strašice k 31.12.2019. 

19.		Inventarizační	zpráva	za	rok	2019
RO projednala znění Inventarizační zprávy za rok 2019. 
Plán inventur byl včas zpracován a řádně schválen RO 
dne 23.10.2019. Inventarizační komise postupovaly v sou-
ladu s vyhláškou a směrnicí. Termíny dle plánu inventur 
byly dodrženy.
RO schvaluje Inventarizační zprávu za rok 2019.
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Nouzový stav

Vážení	spoluobčané,

Zažíváme období, které je pro nás pro všechny neuvěři-
telně složité. Vláda České republiky vyhlásila v naší zemi 
nouzový stav. Uvědomíme-li si, že zdraví je skutečně 
na prvním místě, jsou rozhodně všechna nařízení opod-
statněná. Obracím se na Vás s prosbou a výzvou k dodr-
žování všech nařízení a doporučení. V případě nějakých 
nejasností rádi poskytneme potřebné informace.

Dovolte mi, abych touto cestou poděkoval	všem, kdo pocti-
vě dodržují nařízení krizových orgánů a respektují i opatře-
ní obce. Děkuji zvláště těm, kteří se aktivně zapojili do po-
moci s bojem proti šířící se nákaze. Jsou to hlavně hasiči 
a obecní i státní policie. Dále zaměstnanci obce, pracovníci 
v obchodech, na poště a celá řada dobrovolníků, kteří šili 
roušky nebo na ně poskytli potřebný materiál, popřípadě 
věnovali desinfekční nebo jiné ochranné pomůcky. Mé po-
děkování patří v neposlední řadě pracovníkům strašické 
lékárny. Velice mě těší, že v naší obci si dokážeme všichni 
vzájemně pomoci. Moc a moc děkuji všem za nabídnutou 
pomoc a to i v případě, že jsme ji nevyužili.

Apeluji na naše občany, aby odložili všechny aktivity, které 
nejsou nutné na pozdější období. V této souvislosti ozna-
muji, že tradiční velikonoční koledování bude v letošním 
roce v naší obci zakázáno. Výjimku tvoří pouze koleda 
v rodinném prostředí. Bohužel je v tomto období zastaven 
veškerý kulturní a spolkový život. Podle vývoje situace 
v příštích týdnech budeme informovat o případném uvol-
nění nastolených opatření. V ohrožení jsou i takové akce, 
jako jsou staročeské máje, muzejní noc nebo Bahna. Dnes 
bohužel nevíme, do kdy budou uzavřeny školy nebo určené 
obchody a služby. Žádám také vlastníky rekreačních objek-
tů, aby do naší obce nejezdili a pokud je příjezd opravdu 
nutný, aby se zdržovali jen ve svých nemovitostech. Závě-
rem mi dovolte, abych Vám všem popřál hodně dobré nála-
dy a psychické pohody v těchto nelehkých časech. Společ-
nými silami všechna úskalí překonáme.

Přeji	všem	hodně	zdraví
Jiří Hahner, Starosta obce

Přehled	opatření	v	obci	v	souvislosti	
s krizovou situací:
●	 	Konečný	termín	úhrady	poplatků	za	psy 

se posouvá do 30. 6. 2020.
●	 	Platby	nájemného	za	užívání	zahrádek 
je	možné	hradit	do	30.	6.	2020

●	 	Živnostníci	podnikající	v	obecních	prostorách	
a	mají	na	základě	nařízení	vlády	uzavřeny	své	
provozovny,	jsou	osvobozeni	po	dobu	tří 
kalendářních	měsíců	od	plateb	nájemného.

●	 	V	odůvodněných	případech	zajistí	obec 
seniorům	nákup	základních	potravin	nebo	
dovoz	oběda	ze	základní	školy.

●	 	Uzavření	mateřské	školy	do	odvolání.
●	 	Všechna	celostátní	opatření	vyhlášená 
nařízením	krizových	orgánů	nebo 
nařízeními	vlády.

Důležitá telefonní čísla:
●  Policie české republiky: 158
●  Obecní policie: 371 585 731
●  Obecní úřad: 371 793 101
●  Krajská hygienická stanice, 

pracoviště Rokycany: 371 709 431
●  Informační linka ke koronaviru: 1212
●  Hasiči: 150
●  Starosta obce: 728 553 034 
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Vyhodnocení – informační zpráva 
za měsíc 2,3/2020
V případě nutnosti volejte na tel.: 371 585 731
Za	měsíc	únor	a	březen	řešila	 
OPS	tyto	přestupky:

Doprava: 45 x přestupek, řešeno 
v příkazním řízení (rychlost, 
zákazové značky, Chko)

 38x oznámení odboru 
dopravy

 1x řešení autovraku

Veřejný	pořádek: 1x přestupek 

Občanské	soužití: 1x přestupek 

Proti majetku: 1x přestupek 

OZV	č.2/2012: 2x přestupek 

OZV	č.2/2015: 1x přestupek 

OZV	č.2/2017	(odpady): 2x přestupek

Nález	věci: 1x nález mobilního telefonu, 
samostatného fabkového klíče

Ověřování	pobytu,	pověsti: 8x

Řešení	stížnosti	občanů: 2x 

Součinnost	s	PČR	OO	Hrádek: 4x

Vážení občané,
v dubnovém výtisku měsíčníku Barňák bych Vás chtěl se-
známit s událostmi za uplynulé 2 měsíce z pohledu Obec-
ní policie Strašice

Veřejný pořádek 
Odkládání nepotřebného materiálu ke kontejnerům - dře-
věná polička, okno, dětské plastové objemné hračky, kou-
pelnová skříň s osvětlením v sídlišti na Huti a další ne-
roztříděný domovní odpad z domů v sídlišti za OÚ . Další 

negativní jev je odkládaní praček, chladniček, ledniček 
a elektrických ohřívačů teplé vody před sběrným dvorem.

Toto jsou ukázky, jak někteří občané páchají přestupky pro-
ti veřejnému pořádku o odpadech a kazí tak vzhled obce.
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Upozornění
Již	se	zahájily	a	budou	pokračovat	jarní	práce	na	za-
hradách	(hrabání	starého	listí,	řezání	stromů,	vyhra-
bávání	staré	trávy	atd.),	ale	co	s	tím?

1)  Pálení staré trávy i ostatních porostů v souvislých plo-
chách je zákonem o požární ochraně zakázáno. Hrozí 
nebezpečí přenesení požáru na jiný objekt nebo plo-
chu podobnou té spalované, a to po povrchu suché ve-
getace, zanesením ohně větrem nebo i konvektivními 
proudy horkých spalin s jiskrami a v neposlední řadě 
přenesením ohně v podloží. Jsou známé případy např. 
vzplanutí lesa po dvou týdnech ve vzdálenosti až se-
dmdesáti metrů od původního místa pálení. Bohužel 
jsou každoročně zaznamenávány i případy udušení lidí 
v kouři a v neposlední řadě i uhoření při nezvládnutém, 
původně jen malém kousku vypalované plochy.

2)  Pálení biologického odpadu (listí) lze provádět za pod-
mínek stanovených jednotlivými obcemi (nežádou-
cí znečišťování ovzduší, obtěžování okolí apod.) jen 
na předem připravených přiměřeně velkých hromadách 
a za trvalé přítomnosti alespoň jedné dospělé osoby 
a prostředků na prvotní hasební zásah.

Hořlavý	biologický	odpad	může	fyzická	osoba	
spalovat	jen	za	podmínek,	že:
a)  pálení provádí na vlastním pozemku a v dostatečné 

bezpečné vzdálenosti od budov a volných skládek, 
např. palivového dřeva apod.

b)  pálení provádí osoba starší 18 let. Osoby mladší mohou 
tuto činnost vykonávat jen za dozoru dospělé osoby,

c)  pálení nesmí být prováděno v období dlouhotrvajícího 
sucha, za větrného počasí apod.,

d)  po ukončení pálení ohniště bezpečně uhasí a následně 
provádí kontrolu po dobu nejméně 8 hodin.

V případě nedodržení a porušení zákonu může být fyzické 
osobě uložena pokuta do 25.000 Kč a u právnické osoby 
pokuta do výše 500.000 Kč. 

Doporučení:	
Rozložitelný odpad dát do svého kompostu, nebo do kon-
tejnerů na bioodpad po obci, nebo ho odvézt do sběrného 
dvora. Pokud se jedná o velké množství větví, ty je možno 
odvézt na bývalé hřiště Dukla, kde se ukládají a následně 
budou firmou štěpkovány. Tímto doporučením se vyhnete 
nepříjemným okolnostem.

Kontroly čipování psů
Podle novely veterinárního zákona s platností od 1. 1. 
2020 musí být štěňata označena mikročipem nejpozději 
v době prvního očkování proti vzteklině, tedy v půl roce 
věku. Výjimku budou mít pouze starší psi v případě, že 
jsou označeni jasně čitelným tetováním, které bylo prove-
deno před 3. červencem 2011. 

Namátkově probíhá kontrola čtečkou čipů a do 31. 3. 2020 
bylo provedeno 180 kontrol. 1	 majitel	 bude	 oznámen	
správnímu	orgánu	a	bude	zahájeno	přestupkové	řízení.

Ing. Frajt Luboš, velitel Obecní policie Strašice 

Obecní	policie	provádí	a	bude	provádět	
kontroly	v	době	nouzového	stavu	
na	dodržování	zásad	volného	pohybu	
osob	(nošení	roušek).	Zatím	byly	
prohřešky	řešeny	domluvou	a	v	případě	
opakování	porušení	tohoto	nařízení	vlády	
bude	přistoupeno	k	finančnímu	postihu.	
Občanům	byly	dle	možností	rozdávány	
roušky,	které	obětavě	na	vlastní	náklady	
vyrábí	někteří	naši	spoluobčané.	
Tímto	bych	jim	chtěl	moc	poděkovat	
za	spolupráci!

Upozorňujeme	všechny	cyklisty,	že	stále 
provádíme	bezplatnou	registraci	jízdních 
kol	a	elektrokol.	K	registraci	jízdního 
kola	a	elektrokola	je	zapotřebí	OP, 
včetně	dokladů	o	jeho	nabytí,	u	dětí	
mladší	15	let	přítomnost	jednoho	z	rodičů	
(Info:	371	585	731).

Tato	služba	pro	občany	je	zdarma.

Pozor:	z	nařízení	vlády	ČR	o	volném	
pohybu	osob	(karanténa)	platí	ode	dne 
16.3.	–1.4.	(zatím)	zákaz	shromažďování	
osob	na	jednom	místě	(posezení	
na	zahrádce	s	přáteli	apod.)
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Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče 
za měsíc březen

Lyžařský výcvikový kurz
Ve	dnech	23.	–	28.	února	proběhl	každoroční	lyžařský	
výcvikový	 kurz	 žáků	 sedmých	 tříd,	 doplněný	 o	 zá-
jemce	z	8.	a	9.	ročníků.	Na	žáky	dohlíželi	pan	ředitel	
Mgr.	Martin	Straka,	pan	učitel	Mgr.	Jiří	Monhart	a	paní	
učitelka	Mgr.	Pavla	Hrazdilová.

Když jsme nedělní odpoledne přijížděli do krušnohorské-
ho lyžařského střediska na Bublavě, byl to smutný pohled. 
Na sjezdovkách byly zablácené zbytky sněhu, do kterých 
pršelo, a navíc mohutně foukalo. Ubytovali jsme se v Pen-
zionu Bublava a moc naděje na pondělní lyžování nám 
nezbývalo, navíc nám hlásili, že se zastavily vleky. 

Nicméně ráno jsme se probudili do slunečného dne bez 
větrných poryvů, a tak jsme si řekli, že lyžování dáme pře-
ce jen šanci. Našli jsme si na svahu místa se souvislou 
sněhovou vrstvou a začalo náročné stoupání v plné vý-
zbroji do kopce a postupné seznamování se s lyžařskou 
technikou a sjíždění. Bylo to náročné, ale vždyť i naši pra-
rodiče a rodiče takhle bez vleků a lanovek kdysi začínali 
na lyžích. Vydrželi jsme téměř celé dopoledne, vždyť jsme 
měli kopec jen sami pro sebe a když naše nadšení uviděli 
vlekaři, zželelo se nás jim a krásně nám alespoň urolbo-
vali ten kus námi sjížděného kopce, když nám nemohli 
pustit vleky. Šli jsme tedy s kopcem „bojovat „ i odpoledne 
a někteří nelyžaři začali dělat úžasné pokroky a nadšeně 
šlapali do kopce a sjížděli s nově nabytými dovednostmi 
dolů. Ne úplně všichni byli tak plní energie, některé kopec 
zmohl a více odpočívali, ale alespoň párkrát se na sněhu 
„svezli“ úplně všichni. 

Jsme zvědavi, co nám počasí připraví zítra, a opět se bu-
deme snažit přizpůsobit program možnostem, které si pro 
nás letošní rozmarná zima připraví. 

Úterní den nám nepřipravil počasí, které bychom si přáli. 
Po propršené noci bylo všude mokro a sněhová pokrývka 
dále tála. Vyrazili jsme tedy na celodenní výlet do krušno-
horské přírody a cílem nám byl vrchol Špičáku se svými 
991 m.n.m. 

Cesta horskou krajinou plynula příjemně, jemné mrholení 
nás osvěžovalo a děti, pokud jim stačil do kopců dech, si 
sdělovaly své zážitky. Vrcholu jsme dosáhli kolem poled-
ne, mlha nám sice nenabídla moc velký výhled a i na vr-
cholcích byly jen zbytky sněhu, ale přesto jsme měli ze 
zdolání našeho cíle radost. Kousek pod vrcholem jsme 
si opekli špekáčky, objevili pramen s pramenitou vodou 
a pak už jsme z kopce dolů spěchali zpátky do penzionu. 
Každý pak přivítal krátké relaxační volno na regeneraci 

unavených nohou. Večer hrály děti společenské a desko-
vé hry. Usínali jsme s otázkou a nadějí: napadne nám sníh 
alespoň ve středu?

Ve středu teploty pomalu klesaly a vzduchem létaly sně-
hové vločky, nicméně sněhová pokrývka přibývala jen 
pomalu. Ráno jsme vyrazili na procházku do okolí Bubla-
vy. Naše kroky vedly směrem k německým hranicím, kde 
jsme si vyzkoušeli, jaké to je být jednou nohou v Němec-
ku a druhou v naší milované vlasti. Odpoledne jsme opět 
vyrazili na sjezdovky. Neúnavně jsme vzdorovali nepřízni 
počasí a využívali sníh, který postupně padal. Stoupají-
cí fyzická kondice nám dovolovala stoupat i výš a výš 
na sjezdovku. Bylo to únavné, ale i zábavné. Děti z první-
ho družstva si pro zpestření vyzkoušely sněžné koloběžky 
a na upravené terénní nerovnosti i skoky na lyžích. Večer 
proběhla zábavná show „Bublava má talent „, na kterou si 
všechny děti připravily veselé výstupy v podobě scének, 
tanců a zpěvu. Porota složená z nás, pedagogů, ocenila 
a odměnila nejlepší a nejzábavnější výkony. Vtipné zážit-
ky způsobily, že jsme všichni usínali s úsměvem na rtech. 

Ve čtvrtek se „náš kopec „ začal postupně zasypávat pří-
rodním sněhem. Na spuštění vleků to bohužel zatím neby-
lo, nicméně i přesto jsme lyžovali dopoledne i odpoledne. 

Když to tak shrnu, musím podotknout, že to děti zvládaly 
statečně. Někteří vyšlapávali kopec vícekrát, jiní zase mé-
někrát, ale všichni si to dokázali užít. Výrazně jsme posílili 
naše svaly dolních končetin a zapracovali na fyzické kondici. 
Ono vyšlapat takovou sjezdovku není jen tak, a když ji stou-
páte několikrát za sebou, je to fuška. Kdo nahoře odpočíval, 
nabídl se mu krásný výhled do okolí a mohl si užívat sněhové 
hrátky - koulování, stavění sněhuláka, klouzání po sněhu. 

Účastníci lyžařského kurzu
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V odpolední části jsme stihli dokonce i závody ve slalo-
mu, který jsme si sami postavili. V prvním družstvu se 
stala vítězkou Týna Šoltysová, ve druhém družstvu vy-
hrála Niky Tomášová a ve třetím družstvu nejlépe obstá-
la Pája Popelková.

Večer proběhlo vyhlášení vítězů a závěrečná diskotéka, 
kterou jsme zahájili choreografiemi z naší školní zumby, 
kterou dívky, ale i chlapci skvěle zvládají. Potom už roz-
táčely parket děti svými hity a bavily se velmi dobře. Už 
večer začalo hustě sněžit, takže jsme se páteční ráno 
probudili do sněhové nádhery. Konečně nám pustili vleky, 
a tak jsme spěchali na kopec, abychom co nejvíc využili 
možnosti moderního lyžování. Byla to paráda. Nikdy by-
chom si nepomysleli, jak vzácné pro nás může být vyve-
zení lyžařským vlekem. 

Domů jsme dojeli všichni bez zranění, což je pro mě vždy 
to nejdůležitější. Doufám, že si děti přivezly spoustu zá-
žitků ze společného pobytu se spolužáky a kamarády 
a také jsem ráda, že i přes nepřízeň počasí se i nelyžaři 
lyžovat naučili. 

Mgr. Pavla Hrazdilová

Návštěva strašické knihovny
V pondělí 24. února navštívili žáci 9. B v rámci výuky 
českého jazyka strašickou knihovnu. Zde na ně čekala 
knihovnice paní Eva Kloudová, která jim ochotně poskytla 
zajímavé informace o chodu místní knihovny a o okolnos-
tech vedoucích k jejímu vzniku.

Knihovna ve Strašicích vznikla přičiněním dělnických 
spolků a zejména snahou a zaujetím pánů Šmolíka 
a MUDr. Pobudy. Tito pánové byli náruživí čtenáři a podpo-
rovatelé šíření četby mezi občany ve Strašicích. Knihovna 
vznikala za finanční podpory zejména pana doktora Pobu-
dy a dalších dobrovolných příspěvků mnoha občanů obce. 
Žáci si prohlédli některé staré spisy a vystavené archivá-
lie. Dozvěděli se o moderní evidenci knih v knihovně, jak 
probíhá doplňování knih, jak se řeší jejich evidence a zá-
půjčky. Z úst paní knihovnice zazněla k žákům pochvala 
pro to, že vzrůstá počet dětí, které knihovnu navštěvují.

Besedy v místní knihovně budou pokračovat i s dalšími 
třídami základní školy.

Mgr. Naděžda Kahovcová

Okresní kolo Olympiády v zeměpise
V okresním kole zeměpisné olympiády dne 26. února v Ro-
kycanech naši školu reprezentovali čtyři žáci. V	kategorii	
A	(6.	třída)	dosáhl	výborného	výsledku	Jiří	Rys,	který	
skončil	na	4.	místě,	na	hezkém	12.	místě	z	celkového	

počtu	22	zúčastněných	byl	Pavel	Štokr.	V	kategorii	C	
(8.	a	9.	třída)	se	naši	žáci	umístili	rovněž	v	úspěšnější	
polovině,	Aleš	Lejček	byl	8.	a	Michal	Kros	byl	těsně	
pod	stupni	vítězů	na	4.	místě. Všem žákům děkujeme 
za úspěšnou reprezentaci naší školy!

Mgr. Jiří Monhart

Okresní finále v basketbalu
Ve středu dne 26. února se v hale rokycanského gymná-
zia konalo okresní finále hochů v basketbalu. Byli jsme 
nalosováni do silné skupiny, kde jsme se postupně utkali 
se 4 týmy: Gymnázium Rokycany, Mýto, TGM Rokycany 
a Mirošov. Na úvod jsme podlehli gymnáziu, poté jsme 
s přehledem porazili Mýto. V souboji o postup jsme v po-
sledních vteřinách obrátili skóre duelu s TGM a tento zá-
pas o postup ze skupiny vyhráli o 1 bod. Toto vítězství 
jsme bez problémů potvrdili i s Mirošovem a z druhého 
místa postoupili ze skupiny. V semifinále na nás čekal nej-
větší rival - ZŠ Jižní předměstí. Po skvělém výkonu se 
nám podařilo bez větších obtíží vyhrát. Finále s gymnázi-
em bylo vyrovnané jen úvodní minuty, poté soupeř ukázal 
svoji sílu a zaslouženě zvítězil. Obsadili	jsme	tedy	krás-
né	druhé	místo.

Sestava: Pavel Stupka, Aleš Šťastný, Štěpán Kunc, Ma-
tyáš Řáha, František Lang, Adam Tyrpekl, Lukáš Veverca, 
Pavel Harčarik, Vojtěch Časný, Josef Hrách

Ve čtvrtek dne 27. února se v hale rokycanského gym-
názia konalo okresní finále dívek v basketbalu. Byli jsme 
nalosováni do pětičlenné skupiny, kde jsme se postupně 

utkali s týmy: Gymnázium Rokycany, Mýto, TGM Rokyca-
ny, Mirošov. Průběh turnaje byl velice podobný turnaji klu-
ků. První utkání jsme prohráli s gymnáziem, poté vyhrá-
li suverénně zbývající utkání skupiny. V semifinále jsme 
opět vyzvali Jižní a předvedly výborný výkon, na který 

Účastníci sportovní soutěže
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soupeř nestačil. Ve finále na nás čekalo opět gymnázium 
a bohužel potvrdilo svoji kvalitu a porazilo nás. Odvážíme	
se	tedy	zcela	zasloužené	stříbrné	medaile.

Sestava: Anna Marie Kala, Vanesa Müllerová, Aneta Von-
drášková, Karolína Smolová, Natálie Karczmarzyková, 
Kateřina Judlová, Eliška Krchovová, Karolína Tomášková, 
Monika Vaníková, Aneta Mudrová, Pavlína Převrátilová

Mgr. Tomáš Koudelka

Okresní kolo recitace
V pondělí dne 2. března proběhlo na ZUŠ v Rokycanech 
okresní kolo recitační soutěže, které se za naši školu zú-
častnilo šest žáků v různých kategoriích.

V četné konkurenci sice nikdo nepostoupil do krajského 
kola, avšak všichni naši žáci se umístili v první třetině vý-
sledkové listiny, za což jim náleží poděkování. 

Reprezentovali	nás:	
M. Abrhámová, T. Stryalová, A. Málek, B. Stryalová,  
F. Huml a A. Málková

Mgr. Marcela Paulová

Výtvarná soutěž na téma 
„Obrázky do pohádky“
Počátkem měsíce března byly vyhlášeny výsledky výtvar-
né soutěže, kterou v lednu tohoto roku vyhlásila Základní 
škola ulice Míru a Městská knihovna Rokycany pro žáky 
mateřských škol, základních škol, školy umělecké a pro 
žáky tříd víceletého gymnázia. 

Téma „Obrázky do pohádky“ bylo jakýmsi pokusem 
o ilustraci k některé známé klasické pohádce například 
Boženy Němcové či Karla Jaromíra Erbena. Strašická 
škola se samozřejmě se svými výbornými výtvarníky sou-
těže zúčastnila. Byly odeslány krásné výtvarné práce, kte-
ré porota nemohla přehlédnout. Z téměř čtyř set prací naši 
žáci 1. i 2. stupně získali hned 10 ocenění. 

Ve 2. kategorii (žáci 1. - 3. třídy) byla udělena dvě dru-
há místa - Lauře Müllerové a Anně Přibylové. Třetí místo 
obsadila Karolína Maturová a čestné uznání získala Jana 
Caletnic. Ve 3. kategorii (žáci 4. - 6. tříd) získaly čestné 
uznání Valentýna Müllerová, Barbora Stryalová a Barbo-
ra Abrhámová. Ve 4. kategorii (žáci 7. – 9. tříd) obsadi-
la 1. místo Pavlína Převrátilová, 2. místo Nikola Fialová 
a čestné uznání Rozálie Sovová.

Dalším úspěchem ve výtvarném snažení žáků základ-
ní školy bylo vyhlášení výsledků další výtvarné soutěže 
s požární tématikou „Hasiči tak, jak je vidím já.“ I zde za-
znamenali žáci obou stupňů naší školy tradičně skvělé 

úspěchy. V kategorii 1. a 2. třídy se umístil na 1. místě 
Tomáš Pfléger a na 3. místě Václav Vacek. V kategorii 3. - 
5. třída obsadila Sarah Pichnarčíková 3. místo. V kategorii 
6. - 9.ročník byla opět dvě skvělá umístění. Eliška Suttrová 
získala 1. místo a Nikol Dovicová pro sebe získala 5. příčku.

Všem úspěšným výtvarníkům blahopřeji a děkuji za šíření 
dobrého jména naší Základní školy Karla Vokáče!

Mgr. Naděžda Kahovcová

Ukázková hodina volejbalu
Ve čtvrtek dne 5. března proběhla v tělocvičně školy další, 
v pořadí již čtvrtá ukázková hodina tělesné výchovy. Byla 
věnována volejbalu.

Pan učitel Mgr. Jiří Monhart si připravil různé pohybové 
aktivity zaměřené na rozvoj pohybových dovedností žáků, 
které si spolu s ním vyzkoušeli zejména učitelé prvního 
stupně. Prostor byl rovněž věnován organizaci hodiny 
a výběru vhodného tělocvičného nářadí a pomůcek. Tato 
ukázková hodina proběhla v rámci projektu „Příklady dob-
ré praxe – sdílení zkušeností pedagogů.“

Mgr. Jiří Monhart

Vystoupení pěveckého kroužku
Pěvecký kroužek ZŠ Karla Vokáče pod vedením Mgr. Pet-
ra Šilhánka vystoupil na setkání seniorů, které se uskuteč-
nilo v sále restaurace Na Poště ve čtvrtek dne 5. března. 

Za doprovodu kytary žákyně zazpívaly několik písní autor-
ské dvojice J. Uhlíř - Z. Svěrák, dále známou píseň Karla 
Kryla „Anděl“ a nechyběl ani známý spirituál Swing Low 
zazpívaný v angličtině. 

Odměnou zúčastněným žákyním byl nejen zasloužený 
potlesk přítomných, ale i drobnost ve formě oblíbených 
sladkostí.

Mgr. Petr Šilhánek

Účastníci výtvarné soutěže
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Akce třídy 7.A
V pondělí dne 9. března absolvovala třída 7.A besedu 
s Mgr. Tomášem Makajem na téma „Jak se žilo v Brdech.“ 
Akce proběhla v malém sálu Společenského domu Straši-
ce a byla spojena s velmi pěknou prezentací. 

V rámci pracovních činností dále žáci 7.A navštívili tentýž 
den v rámci pracovních činností farmu Kláry Dospělové 
ve Strašicich. Pochovat si mohli několikadenní kůzlata 
a nakrmit prasátka. 

Mgr. Jitka Vejskalová

 

Informace k organizaci 
zápisů k povinné školní 
docházce – opatření 
k zápisům do ZŠ pro 
školní rok 2020/2021
Ministerstvo	školství,	mládeže	
a	tělovýchovy	vydalo	v	souvislosti	
s	mimořádnými	opatřeními	vlády	
k	ochraně	obyvatelstva	v	souvislosti	
s	koronavirem	a	onemocněním	
COVID-19	opatření	k	organizaci	zápisů	
k	povinné	školní	docházce	pro	školní	
rok	2020	/	2021.

Zápisy	budou	probíhat	v	dubnu	a	bez	
osobní	přítomnosti	dětí	ve	škole.

Bližší	informace	jsou	zveřejněny	na	webových	
stránkách	Základní	školy	Karla	Vokáče	Strašice.

http://www.zsstrasice.rokycansko.cz/
Mgr. Martin Straka, ředitel školy

Změna způsobu výuky 
na Základní škole Karla 
Vokáče Strašice, okres 
Rokycany
Z	důvodu	vyhlášeného	mimořádného	
opatření	došlo	ode	dne	11.	března	
2020	ke	změně	organizace	a	způsobu	
výuky	na	ZŠ	KV	Strašice.	Výuka	
probíhá	s	využitím	nástrojů	distančního	
vzdělávání.	Učivo	a	s	tím	spojené	práce	
jsou	žákům	zadávány	v	elektronické	
podobě.	K	tomu	slouží	primárně	webová	
aplikace	ELEKTRONICKÁ	žákovská	
knížka,	kterou	je	možné	spustit	na:
https://skolastrasice.bakalari.cz/next/login.aspx?Return 
Url=%2fnext%2fdash.aspx

nebo	z	webových	stránek	školy:
http://www.zsstrasice.rokycansko.cz/.

Také	je	možné	komunikovat	
s	jednotlivými	vyučujícími	přes	jejich	
e	mailové	adresy,	které	jsou	umístěny	
na	webových	stránkách	školy.	
Komunikaci pro žáky první a druhé třídy zajišťují in-
dividuálně třídní učitelky těchto tříd pomocí telefonic-
kého spojení, případně e-mailové komunikace.

Je	velmi	žádoucí,	aby	se	zvláště	do	výuky	žáků	
prvního	 stupně	 zapojili	 také	 zákonní	 zástupci	
žáků	-	rodiče	a	svým	dětem	s	výukou	pomohli.

Kdo nemá možnost využívat tento způsob komunika-
ce, bude mít připravené veškeré výukové materiály 
ve vestibulu školy (výdejní okénko), kde si je mohou 
vždy jednotlivě vyzvedávat zákonní zástupci žáků, 
a to v pracovních dnech od 6:00 do 16:00 hodin.

V případě jakýchkoliv dotazů se obracejte na třídní 
učitele, případně na vedení školy

Mgr. Martin Straka, ředitel školy
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V zastupitelstvu Markt Ho-
henfelsu bylo v minulém vo-
lebním období zastoupeno 5 
politických uskupení. UPW 
(Nezávislí voliči z FW) 6 čle-
nů, CSU – (Křesťansko-so-
ciální unie) 4 členy, CFW – 
(Křesťanští svobodní voliči) 
3 členy, ABL – (List aktivních 
občanů) 2 členy, SPD - (Soci-
ální demokracie) 1 člen.

Letos kandidovaly do zastupitelstva v Hohenfelsu čtyři po-
litická uskupení a na kandidátkách bylo 56 občanů (CSU, 
UPW, CFW, ABL).

Na starostu kandidovali 3 kandidáti. Za UPW pan Chris-
tian Graf (57) – stavební podnikatel a i člen minulého za-
stupitelstva, za CSU pan Thomas Münschmeier (? - na lis-
tinách není bohužel věk), který v minulém zastupitelstvu 
nezasedal a za ABL Ing. Bernhard Birgmeier (?), který byl 
rovněž členem minulého zastupitelstva. 

Vzhledem k tomu, že na starostu kandidují tři zájem-
ci, bylo pravděpodobné, že v prvním kole nebude nikdo 
zvolen a bude se konat druhé kolo volby starosty (bude 
29.3.2020). Výsledky voleb do zastupitelstva byly na webu 
Hohenfelsu hned 16.3. a dopadly takto: 

Komunální volby v Markt Hohenfelsu
Ing.	František	Nerad	–	člen	komise	Partnerství

Dne 15. března se Markt Hohenfelsu konaly komunální volby. Volební období zde 
trvá 6 let a mají zde jiný volební systém. Mají přímou volbu starosty. Pan starosta 
Berhnard Graf (původním povoláním byl komisař kriminální policie), který vedl 
Markt Hohenfels od roku 2008 za politické uskupení UPW, které reprezentuje 
politickou stranu Freie Wähler (FW-Svobodní voliči - https://www.upw-hohenfels.
de/) a který byl 2x zvolen v přímé volbě (porazil pana Dietmara Feurera z CSU) 
již v tomto roce nekandidoval a zdůvodnil to svým věkem (63 let). Pan starosta B. 
Graf byl velkým podporovatelem partnerství se Strašicemi, které v letošním roce 
bude slavit desáté výročí vzniku.

Celkový	počet	voličů	a	počet	voličů,	kteří	přišli	k	volbám	do	Zastupitelstva	Hohenfelsu:
Vorbehaltlich der Feststellung durch den Wahlausschuss wurde folgendes Ergebnis ermittelt:

1. Die Zahl der Stimmberechtigten: 1 662

Die Zahl der Personen, die gewählt haben: 1 191

Die Zahl der insgesamt abgegebenen gültigen Stimmen: 15 897

Die Zahl der insgesamt abgegebenen ungültigen Stimmzettel: 22

Počet	hlasů	pro	jednotlivé	volební	strany	a	počet	zvolených	zastupitelů:	
Ordnungs- 
zahl

Name des Wahlvorschlagsträgers (Kennwort) Gesamtzahl der 
gültigen Stimmen

Anzahl der 
Sitze

1 Christlich Soziale Union (CSU) 4 330 4
7 Unabhängige Parteifreie Wählergemeinschaft Hohenfels (UPW Hohenfels) 5 478 5
8 Christliche Freie Wähler Hohenfelser Land (CFW Hohenfelser Land) 2 845 2
9 Aktive Bürger Liste (ABL) 3 244 3
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Zvolení	zastupitelé	za	CSU:
Nr. Familienname, Vorname, akademische Grade, Beruf oder Stand gültige 

Stimmen
1 Kotzbauer Volker, Leiter Kundenbetreuung Vertrieb International, 2. Bürgermeister, Hohenfels 1 131
2 Münchsmeier Thomas, Berufsoffizier, Hohenfels 596
3 Spandl Stefan, Teamleiter Produktion, Marktrat, Hohenfels 509
4 Boßle Fabian, Ingenieur, Hohenfels 321

Zvolení	zastupitelé	za	UPW:
Nr. Familienname, Vorname, akademische Grade, Beruf oder Stand gültige 

Stimmen
1 Graf Christian, Bauunternehmer, Marktrat, Verbandsrat ZV Laber-Naab, Hohenfels 1 145
2 Dechant Karin, Zollhauptsekretärin, 3. Bürgermeisterin, Seniorenbeauftragte, Hohenfels 626
3 Koller Simon, Teamleiter, Hohenfels 520
4 Bogner Markus, Dipl.-Ing. (FH), Projektleiter, Hohenfels 498
5 Vogl Albert, Schulleiter a. D., Marktrat, Rechnungsprüfer, Archivpfleger, Hohenfels 468

Zvolení	zastupitelé	za	ABL:
Nr. Familienname, Vorname, akademische Grade, Beruf oder Stand gültige 

Stimmen
1 Birgmeier Bernhard, Diplom-Bauingenieur, Marktrat, Hohenfels 677
2 Böhm Leonhard, Schreinermeister, Hohenfels 572
3 Vogl Christina, Erzieherin, Hohenfels 359

Zvolení	zastupitelé	za	CFW:	
Nr. Familienname, Vorname, akademische Grade, Beruf oder Stand gültige 

Stimmen
1 Paulus Christian, Arbeitspädagoge, Hohenfels 470
2 Mirbeth Jonas, Verwaltungsfachangestellter in Ausbildung, Hohenfels 380

Celkový	počet	voličů	a	počet	voličů,	kteří	přišli	k	volbám	starosty	Hohenfelsu:
Vorbehaltlich der Feststellung durch den Wahlausschuss wurde folgendes Ergebnis ermittelt:
1. Die Zahl der Stimmberechtigten: 1 662

Die Zahl der Personen, die gewählt haben: 1 191

Die Zahl der insgesamt abgegebenen gültigen Stimmen: 1 175

Die Zahl der insgesamt abgegebenen ungültigen Stimmzettel: 16

Výsledky	prvního	kola	volby	starosty:	
Ordnungs- 
zahl

Name des Wahlvorschlagsträgers 
(Kennwort)

Familienname, Vorname, akademische Grade, 
Beruf oder Stand

Gesamtzahl der gültigen 
Stimmen

01 Christlich Soziale Union Münchsmeier Thomas, Berufsoffizier, Hohenfels 351

07 Unabhängige Parteifreie 
Wählergemeinschaft Hohenfels

Graf Christian, Bauunternehmer, Marktrat, Verbandsrat 
ZV Laber-Naab, Hohenfels

554

09 Aktive Bürger Liste Birgmeier Bernhard, Dipl.-Ing., Marktrat, Hohenfels 270
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Takže starostu v Markt Hohenfelsu zatím nemají, proto-
že žádný nezískal nadpoloviční většinu hlasů a vzhledem 
k tomu, že uzávěrka Barňáku je 25. den v měsíci, budu 
muset výsledky oznámit v příštím Barňáku. Dle postupují-
cích do druhého kola však mohu odhadnout, že Partnerství 
Hohenfelsu a Strašic bude pokračovat, protože oba mají 
ke Strašicím dobrý vztah. S panem Ch. Grafem jsem osob-
ně mluvil a ten o pokračování stojí stejně jako současný 
starosta B. Graf. A vím, že otec pana T. Münschmeiera i ho-
henfelská CSU je rovněž velkým příznivcem Partnerství, 
takže předpokládám, že jablko nespadlo daleko od stromu. 

Letos slavíme 10. výročí uzavření Partnerství, které by-
chom měli společně oslavit zde ve Strašicích a měli by 

sem přijet právě nově zvolení členové Zastupitelstva 
Markt Hohenfelsu. Myslím si, že těch 10 let nebylo pro ty 
občany Strašic, kteří chtějí mít více informací, více nových 
poznatků a i možná více přátel, zbytečných a naopak to 
bylo 10 smysluplných let. Mohli jsme poznat jinou kulturu, 
jiný přístup ke společnosti, fungující otevřenou občanskou 
společnost a jiné lidi. Příkladem zájmu o veřejné dění 
v bavorské obci byly i tyto volby. Hohenfels má 1 662 voli-
čů a volit jich přišlo 1 191 (= účast 73,42%. Ve Strašicích 
bylo v posledních komunálních volbách 1920 voličů a volit 
přišlo 921(= účast 47,97%). No snad se za dalších deset 
let něco přiučíme. Teda budeme-li chtít.

Hospoda na Benátkách Strašice nabízí 
od	pondělí	do	pátku	rozvoz	obědů. 
Cena poledního menu 80 Kč. Rozvoz obědů zdarma.

Bližší informace na telefonu: 723 237 822

PRODEJ	CHOVNÉ	DRŮBEŽE
z	veterinárně	kontrolovaných	chovů,	které	zaručují	kvalitu	
a	vysokou	užitkovost	•	17h	Strašice	(na	návsi)

Prodej 19. 5. 2020
Kuřice černé, červené, kropenaté, bílé (nesou bílá vejce), sussex (hnědá vejce, 
vysoká užitkovost), Vlaška a kuřice Modrá, kohoutci, Kačeny pekingské (bílé 
brojlerové), Moularden (kříženec pižmové a pekingské kachny), Husy bílé, Krůty 
(kanadské širokoprsé brojlerové), Kalimera (selské brojlerové kuře), Brojlerová 
kuřata, Perličky

Info	a	objednávky:
Gallus	Extra	s.r.o.,	tel.:	567	212	754,	567	214	502,	mob.:	731	701	331,	
734 833 158 

Volejte	po-pá	7-15h!
email:	info@prodej-drubeze.cz,	www.prodej-drubeze.cz
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Muzeum, knihovna i strašická kultura 
kontra doba virová
RNDr.	Martin	Lang,	Mgr.	Tomáš	Makaj

13.	března	2020	se	v	souvislosti	s	nouzovým	stavem	
uzavřelo	 do	 odvolání	 pro	 veřejnost	 i	 naše	 Muzeum	
Středních	Brd,	a	to	včetně	Infocentra	a	turistické	uby-
tovny.	Úplně	stejně	dopadla	i	Místní	knihovna.	Veške-
ré	naplánované	kulturní	akce	byly	zrušeny	a	odloženy	
na	 jiné	 termíny.	Zaměstnanci	Kulturního	odboru	OÚ	
Strašice	však	pracují	dál.	Jenom	náplň	práce	se	po-
někud	změnila.

Knihovna se zabývá inventarizací knižního fondu, úklidem 
nejen ve výpůjčních prostorách, ale i ve skladech. Mu-
zeum se vrhlo především na generální úklid expozičních 
vitrín, doplnění evidence a periodickou inventarizaci. Ná-
sledovat bude generální úklid nejen ve veřejně přístupné 
části, ale i v příručních depozitářích a dalších lokacích. 
Pracovnice Infocentra a muzejní dokumentátorka Renata 
Převrátilová se navíc změnila ve švadlenu šijící nedostat-
kové ústní roušky.

Vynucenou pauzu ovšem využíváme i jinak. Především 
plánujeme společně s Komisí pro kulturu sport a turis-
mus, co do budoucna, až karanténní opatření pominou. 
Především se jedná o posun kalendáře různých akcí, až 
nadejde možnost znovu tvořit a pracovat pro veřejnost.

Krátce před vypuknutím epidemie jsme obdrželi nabídku, 
jež patří mezi ty, co se neopakují. Pro nás je zároveň i ve-
likou výzvou. Obrátil se na nás vynikající výtvarný umě-
lec, ale zároveň sběratel, pan Oldřich Hamera s možností 
převzít do muzejní sbírky výsledek jeho téměř celoživotní 
sběratelské činnosti. Jedná se o vyšší tisíce exemplářů 
minerálů a fosilií a k nim i kolekci grafik a obrazů s touto 
tématikou. Není tajemstvím, že se původně obrátil na tzv. 
„velká muzea“, leč s výsledky jednání s nimi nebyl příliš 
spokojen. Jeho požadavek či spíše prosbu, aby sbírka 
byla uchována jako celek, nikoliv rozpuštěna do jednotli-
vých fondů a zbytek ponechán osudu, nebyly tyto instituce 
ochotné akceptovat. I my jsme se v první chvíli zarazili… 
Problém pro nás nebylo zachování sbírky jako takové, ale 
především otázka prostoru, kam vlastně sbírku umístit. Ti, 
kdo naše muzeum dobře znají, vědí o dnes již opravdu 
tristním nedostatku depozitárních možností. Na novém 
centrálním depozitáři v bývalém Domě rotmistrů prvore-
publikových kasáren se již sice delší dobu pracuje, ale re-
konstrukce ještě nějakou potrvá. Nehledě na skutečnost, 
že současná stálá expozice je nejen komplexně vybudo-
vaná, ale před rokem čerstvě aktualizovaná a bylo by kon-
traproduktivní ji jakýmkoliv způsobem narušit. Pak jsme 
si ale vzpomněli na půdu v objektu Vily. Má dostatečnou 

plochu i objem, jen je vlastně částečně zastavěna krovem. 
Na druhou stranu, expozici, která může krásně prezento-
vat spojení přírody a umění, by mohla vyhovovat a dokon-
ce ozvláštnit tím, co ji zdánlivě komplikuje. Totiž výraznou 
tektonikou podstřeší, jíž poskytuje právě konstrukce krovu 
a šikmých ploch střechy.

Po plodném projednání věci se zřizovatelem jsme proto 
navrhli zadání architektonické studie na využití muzejní 
půdy pro výstavní účely. Úkolu se ujala paní Ing. arch. Lu-
cie Laštovičková a v době, kdy toto číslo Barňáku vyjde, 
již budeme mít prvotní návrh k další diskusi. Zúčastní se 
jí pochopitelně i dárce, Oldřich Hamera. Výtvarník je, bo-
hužel, mnohem více známý v zahraničí, než u nás, a to 
jako zprvu „žák“, později kolega geniálního grafika Vladi-
míra Boudníka. Osobnost O. Hamery vám představujeme 
ve zvláštním článku Barňáku.
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Čeká nás nyní mnoho práce. Především spočívající v dů-
kladné evidenci a celkové inventarizaci Hamerovy sbírky 
i jejího výtvarného doprovodu i jejího provizorního uložení. 
Dále práce na rekonstrukci půdy Vily a vytvoření vlastní 
expozice. To nepotrvá jeden rok, je to běh na delší trať. 
Výsledkem by však měl být počin, na jehož základě se ne-
jenom naše muzeum, ale celá obec Strašice může dostat 
na mezinárodní kulturní mapu.

Dalším úkolem, který před námi stojí, jsou návazné prá-
ce pro Geopark Barrandien. V brzké budoucnosti se bude 
jednat o začlenění geoparku pod UNESCO. Znamená to 
pro nás opět začlenění do celosvětového programu kultur-
ního a přírodního dědictví.

V souvislosti s nynější epidemií bychom Vás chtěli požá-
dat, abyste pro nás uchovali památku na tuto nelehkou 
dobu. Až pohroma skončí, nevyhazujte např. zajímavé 
a pěkné rukodělné roušky i další předměty, ale přineste je 
k nám do muzea. Možná by se povedla zajímavá výstava, 
až zase bude lépe a budeme se na moci v klidu ohléd-
nout po časech, kdy mnozí z vás pomáhali ostatním i sobě 
v boji s nákazou.

Vážení čtenáři Barňáku, přejeme Vám i Vašim blízkým, 
abyste i v této bezprecedentní době neklesali na mysli. 
Pohroma, která nás zasáhla, tu nebude navždy a zase se 
spolu sejdeme na mnoha nových a zajímavých kulturních 
akcích v naší obci. 

Kameny v umění a umění 
v kamenech
Oldřich Hamera a kamenný svět
Eva Čapková (redakčně upraveno a kráceno)

Oldřich Hamera (*1944), „žák“ známého českého výtvarní-
ka Vladimíra Boudníka, má ke kamenné říši ještě blíže než 
sám Boudník, protože se celý život zabývá mineralogií, pa-
leontologií a geologií. Ve svém malém bytě na okraji Prahy 
shromáždil obsáhlou sbírku nerostů, které se staly nejen 
jeho každodenní inspirací, ale něčím daleko důležitějším.

Hamera se s Boudníkem seznámil v roce 1964, když 
po vojně nastoupil do Středočeských strojíren. Boudník 
ihned rozeznal jeho zájem o výtvarné umění a předvedl 
mu: „jak se dělá grafika“. Společný přítel,spisovatel Bohu-
mil Hrabal charakterizoval jejich setkání takto: A Oldřich 
Hamera uviděl, že tady je počátek jeho nového života, že 
se roztrhla nebesa, a on, který do této chvíle věděl pou-
ze CO, od této chvíle začíná vědět i JAK, uviděl, kterak 
variace a nuance tiskařského řemesla, hmatové prožitky 
tiskařské černě, cit pro materiál se propojily s obsahem 
jeho minerální touhy (Hrabal 1982).

Hamerovo „CO“ byly již od jeho dětství kameny. Když jako 
dítě prodělával spalničky, měl v důsledku špatného léčení 
horečnaté sny, halucinoval. Z této doby si odnesl vzpo-
mínku na život v krystalech, kterými ve snu prostupoval. 
Jednalo se o prvotní impuls jeho zájmu o minerály. Další 
přišel o několik málo let později. V Úvalech u Prahy, kde 
se narodil a kde měl prarodiče, se ještě jako dítě seznámil 
s drážním geologem Josefem Najdrem. Najdr ho brával 
s sebou na mapování Úval i okolí a Hamera se pod odbor-
ným dohledem učil mineralogii a geologii. Byl u objevu na-
leziště pegmatitů, turmalínů a dalších minerálů. Tehdy se 

začal o kameny zajímat hlouběji. Najdr v něm probudil vě-
decký pohled na neživou přírodu. Hamera výzkumy a ná-
lezy zaznamenával písemně a především kresebně. Kreslil 
geologické vrstvy zkoumané krajiny, mapy a jeskyně.

Když bylo Hamerovi asi třináct let, potkal na Svatohavel-
ském posvícení v Praze dalšího člověka zabývajícího se 
kameny, Josefa Brandejse, geologa z příbramských dolů. 
Byl o deset let starší, ale s Hamerou se spřátelil a se-
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známil ho i s dalšími kolegy, kteří pracovali na Berounsku 
a zabývali se ochranou přírody. Studenti Hameru přivedli 
k hlubšímu studiu oboru, zprostředkovali mu tehdy zejména 
pro mladého člověka finančně náročnou literaturu. Hamera 
s nimi nasbíral i nenahraditelné zkušenosti v terénu. Stal 
se členem Jeskyňářského svazu a později Krasové sekce 
Společnosti Národního muzea v Praze. Byl zakládajícím 
členem skupiny Netopýr, která vznikla roku 1961, a která se 
zabývala především speleologií. Společně s Karlem Poš-
mourným a Josefem Brandejsem založil skupinu HaBrPoš, 
která se věnovala speleologii, mineralogii, cestování a na-
táčení filmů o přírodě. Postupně začal i publikovat. Stal se 
dopisovatelem časopisu Geologického ústavu Geologický 
průzkum a Časopisu Národního muzea, jako i časopisu 
Rudy. Překládal z ruského jazyka, psal recenze na nové 
knižní tituly a věnoval se hospodářským zprávám (Hamera 
2012). Pro mnohé vědce ilustroval publikace z oblasti pa-
leontologie. Jako grafik později pracoval pro Ústřední ústav 
geologický (dnes Česká geologická služba), kde připravo-
val materiály k tisku. Vytvořil například mapu Geologických 
zajímavostí Československa z roku 1983 nebo dále medaili 
v rýžování zlata Otava 1979.

Osobností, které Hamera potkal, bylo však daleko víc. Se-
známil se například s Jaroslavem Petrbokem, kvarterním 
geologem, speleologem, archeologem, ale i botanikem 
a entomologem. Ačkoliv neměl Petrbok vysokoškolské 
vzdělání, hodně publikoval a popularizoval přírodovědu 
i archeologii v tisku, např. v Národní politice či Právu lidu 

(dnešní Právo). V roce 1922 zavedl termín Český kras. 
Je považován za prvního českého speleoarcheologa. 
Měl velice svéráznou povahu a mezi jeskyňáři se o něm 
dodnes tradují četné kuriózní příběhy. Přezdívalo se mu 
Dědek (Skořepa 1993). Hamera ho poznal při svých ces-
tách do lomu Paraple, na území Solvayových lomů, kde 
se tenkrát těžilo. Petrbok ho seznámil nejen s geologií ale 
i se světem brouků a motýlů zdejší krajiny. Během svého 
útěku z domova s ním Hamera i několik dní v jeskyních 
strávil. Petrbok byl totiž jeho vzor.

Dalším důležitým mezníkem bylo pro Hameru setkání 
s Františkem Ouhrabkou ze Lhoty pod Kozákovem, kte-
rý mu věnoval „Atomové slunce“, kámen s přírodní kres-
bou, která připomínala atomový výbuch. Pro Hameru se 
jednalo o „iniciačním moment“. Tehdy se poprvé podíval 
na kámen jinak. Uchopil jej výtvarně a začal si podobných 
úkazů všímat a hledat je. Později se dozvěděl o francouz-
ském filosofovi Rogeru Cailloisovi, který se zabýval vzta-
hem mezi uměním a kameny.

V první polovině osmdesátých let potkal geologa Edvina 
Pivce, který ho přivedl mimo jiné do Jinců na sběry trilobitů. 
Prostřednictvím svého bratra Michala se spřátelil i s naším 
předním geologem Václavem Cílkem, který se právě roz-
hodl zrušit svoji sbírku nerostů a část Hamerovi přenechal.

Jako dítě z buržoazně-klerikární rodiny – Hamerův otec 
spoluvlastnil před válkou továrnu na barvy a laky – nemohl 
své vysněné vědní obory studovat. Jeho zážitky z terénu, 
hledání kamenů se však promítlo do jeho grafického díla. 
Boudník mu ukázal „JAK“ a on nabízenou pomoc přijal 
a Boudníkovými technikami aktivní a strukturální grafiky, 
později i vlastními technikami a technikami monotypu, za-
čal znázorňovat svůj kamenný svět:

Již od šedesátých let vznikaly jeho grafické listy s náměty 
minerálů. Jmenujme například Venušiny šípy, které jsou 
inspirovány křišťálem s vrostlicemi zlatého rutilu, neboli 
sagenitu. Dále vytvářel vodní světy, vesmíry a stále se 
vracel k tématu vzniku naší planety. Z osmdesátých let 
pak pochází grafický cyklus Kamenné řeky, který zachy-
cuje kamenné žíly s pravidelným krystalickým růstem. 
Do jejich dutin Hamera umisťuje krystaly jako například 
fluorit nebo kalcit apod. Vizualizuje tak své šifry přírody, 
otvory vedoucí nejen do nitra země, ale také do lidské 
duše, rodidla matky země či jizvy, které vznikají během 
života každého člověka. V dalších grafických listech se 
hojně objevuje symbol trilobita, kterého Bohumil Hrabal 
označil za Hamerovu znělku:
V Hamerových monotypech lze vystopovat mokrost jesky-
ní, ve kterých bydlí macarát, zápasy mikrobů a plísní, vůni 
slisované fauny a flóry hornických šachet, kde kape ze 
stěn a v koutě se lesknou změtené dráty a kabely. Avšak 
téměř v každém Hamerově monotypu je trilobit, ten krásný 
pozdrav z prvohor, otisk, které se podobá lidskému kost-
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livci, rozdrcenému hornickému kahanci, šněrování hu-
sarského kabátce, trilobit jako Hamerův podpis a znělka, 
která obloukem přešla do barrandovských skal a odtud 
do Hamery a přes jeho ruce do grafiky (Hrabal 1982).

A i dnes Hamera vytváří nejen grafiky, ale i závěsné ob-
razy a objekty s náměty minerálů, hornin a zkamenělin.

Když se v roce 2012 zotavoval po těžké operaci, byly to 
právě kameny, které mu pomohly zpět do života. Začal 
totiž kreslit svoji sbírku. Umění a kameny mu vedle lékařů 
zachránily život, našel v nich totiž své „PROČ“.

Hamera svým vlastním originálním způsobem navazuje 
na bohatou českou ale i světovou tradici, na umělce, kteří 
si všímali přírody a nechali se jí inspirovat. V jeho díle je cí-
tit odkaz doby romantismu, ale i manýrismu, který je spjat 
s Prahou a jejím okolím. Jsou v něm slyšet ozvěny práce 
Joachima Barranda, ale i Jaroslava Petrboka. Hamerovo 
dílo je pevně spjato se zemí a českou krajinou, ve které 
umělec žije a ve které se pohybuje. V pravém slova smy-
slu vyvěrá z jejího podloží. Letos v březnu oslaví Oldřich 
Hamera své 76. narozeniny. V nakladatelství Arbor vitae 
loni vyšla o jeho grafickém díle souborná publikace s ná-
zvem „Oldřich Hamera“.

Hodina Země 2020

V	sobotu	28.	března	2020	se	od	20.30	
do	21.30	hod	uskutečnil	další	ročník	
Hodiny	Země.	V	letošním	roce	se	zapojilo	
124	obcí,	včetně	obce	Strašice.	
Hodina Země je každoroční celosvětová akce zave-
dená Světovým fondem na ochranu přírody, jejímž 
cílem je upozornit na změnu klimatu. První ročník se 
konal v roce 2007 v Sydney v Austrálii, v České re-
publice se koná od roku 2010. Na hodinu zhasla svět-
la veřejného osvětlení, veřejných budov nebo osvět-
lení památek. Strašice se do akce zapojili zhasnutím 
kostela sv. Vavřince a radnice.

Další informace najdete na stránkách 
www.hodinazeme.cz.

Ing. Zdeňka Lazebníková 
hospodářsko-správní odbor OÚ Strašice
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Z	činnosti	Místní	knihovny	a	Brdské	edice
Úspěšně rozjetý cyklus přednášek a prezentací pro školy 
i veřejnost byl bohužel poznamenán řáděním koronaviru 
a tak došlo k odložení celé řady akcí. Některé z nich se sna-
žíme řešit alespoň korespondenčně. Mgr. Tomáš Makaj 
měl dvě přednášky v lednu a únoru v nedalekémDobřívě, 
které byly určeny pro širokou veřejnost. Jejich tématem 
byla prezentace nové knihy Tajemství řeky Klabavy. Dru-
hý díl se týkal především zajímavých míst a osobností se 
vztahem k Dobřívu. Na tyto přednášky navázala i prezen-
tace v sousedním Pavlovsku. Ta byla zaměřena převážně 
na historii nedalekého Žďáru a na archeologické nálezy 
v okolí. Všechny akce měly hojnou účast.

Pokračování přednáškového cyklu a prezentací proběhlo 
také ve Strašicích, kde se již tradičně setkáváme v sále 
Místní knihovny. Přednáška Mg. Tomáše Makaje byl zamě-
řena na tok Padrťského potoka a zajímavosti v jeho blízkém 
okolí. Paní knihovnice Eva Kloudová provedla v knihovně 
několik exkurzí. Její prezentace se týkala především výsta-
vy k výročí obce a založení Místní knihovny. Návštěvníky 
zajímavého vyprávění byli žáci z druhého stupně a družiny 
ZŠ Karla Vokáče. Tato škola pravidelně spolupracuje s Kul-
turním odborem obce Strašice i s Muzeem Středních Brd, 
jehož pracovníci přednesli během začátku roku také řadu 
přednášek související s pravidelnou školní výukou.

Poslední přednáškou před vypuknutím epidemie, byla pre-
zentace Mgr. Tomáše Makaje v Trokavci. Ta byla zaměře-
na především na historii obce a zajímavostí v okolí. Výše 
jmenovaný nevynechal se svým vyprávěním ani seniory, 
se kterými se sešel v mirošovském Domově Harmonie. 
Po uzavření kulturních zařízení jsme přešli do korespon-
denční činnosti. Ta se týká nejen samotného Barňáku, ale 
také odpovědí na četné dotazy k historii obce a k případ-
ným genealogickým pátráním. Tomáš Makajje již dvanác-
tým rokem v porotě Hořovic Václava Hraběte, jejíž hodno-
cení probíhá v nynější době přes internet. V rámci Brdské 
edice se řeší realizace knihy strašického rodáka Františ-
ka Švamberka, která by měla vyjít v říjnu. V tomto čase je 
také plánováno vydání druhého dílu strašických kasáren. 
Na konci měsíce června vyjde kniha Tomáše Makaje „Brdy 
– 77 dobrodružných, tajemných a romantických míst“, ta 
předkládá čtenářům širokou škálu námětů na výlety po na-
šich blízkých Brdech. Obec Strašice a Brdská edice také 
připravují kalendář na rok 2021, jehož prezentace by měla 
proběhnout v době tradičního strašického posvícení. Tak 
doufejme, že dnešní zlé časy pominou a společně se bu-
deme moci setkat na tradičních výletech a kulturních akcí.

Děti v knihovně Dobřív přednáška Dobřív přednáška


